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… alebo prečo je obzeranie sa za peknými ženami a večerná hodinka nad pornom zlá.

BOŽIE SLOVO: (Mt 5, 27-30) 

Čítanie zo svätého evanjelia podľa Matúša. Počuli ste, že bolo povedané: “Nescudzoložíš!”  28 No ja 

vám hovorím: Každý, kto na ženu hľadí žiadostivo, už s ňou scudzoložil vo svojom srdci.  29 Ak ťa 

zvádza na hriech tvoje pravé oko, vylúp ho a odhoď od seba, lebo je pre teba lepšie, ak zahynie 

jeden z tvojich údov, ako keby sa malo celé tvoje telo dostať do pekla.  30 A ak ťa zvádza na hriech 

tvoja pravá ruka, odtni ju a odhoď od seba, lebo je pre teba lepšie, ak zahynie jeden z tvojich údov, 

ako keby malo ísť celé tvoje telo do pekla. Počuli sme Božie slovo! 

KATECHÉZKA (porov. www.inky.sk, úvahy/katechézy č. 254, 267, 271) 

Otázka sexu zaujíma v Písme, aj v Starom Zákone, dôležité miesto. V Desatore práve sexu 

a ochrane majetku sú venované nie jedno, ale hneď po dve prikázania. U sexu jedno zakazuje 

smilstvo, druhé zakazuje po manželke blížneho dokonca aj túžiť. Dôvod môžeme nájsť v knihe 

antropológa Williama Tuckera, Manželstvo a civilizácia – ako nás monogamia poľudštila. Tucker 

vysvetľuje, že v prostredí mnohoženstva a neustáleho „kradnutia si“ partneriek je každý každému 

nepriateľom a hrozbou. Až monogamné manželstvo, ktoré zaisťuje dve veci – každému sa žena ujde 

a o tú svoju sa nemusím báť, že mi ju silnejší sused ukradne – vytvorilo podmienky na to, aby ľudia 

začali tvoriť väčšie spoločenstvá, než len osamelý rodinný klan (vidíme ešte v SZ u Abraháma!) 

a výsledkom bola civilizácia a kultúra, ktoré mimo väčšieho spoločenstva nemôžu existovať. 

Z druhej strany tomu pritakáva Homér (nie ten Simpson): celá sága Íliady, eposu o vojne trójskej, 

začala Parisom, princom trójskym, ktorý neovládol svoju žiadostivosť a uniesol manželku kráľa 

Meneláa, krásnu Helenu (ktorá sa tiež podozrivo rada uniesť nechala)... Bezpečnosť manželky (a 

rodiny) a bezpečnosť majetku sú dve hlavné veci, ktoré človek rieši (spolu s obavou o svoj vlastný 

život, samozrejme), keď s niekým vytvára spoločenstvo. Preto v každej z týchto oblastí má Desatoro 

hneď dva príkazy: nerob to a ani v sebe nepestuj takéto túžby, aby raz neprerástli do zla a hriechu, 

ako u Dávida a Uriášovej ženy Betsabe, napríklad, poznáme ten príbeh... Pre Starý Zákon, ktorý sa 

sústreďuje hlavne na to, ako zabezpečiť mier a fungovanie štátu, je to dôležité.  

Ježiš ale ide ešte ďalej a hovorí: „Každý, kto na ženu hľadí žiadostivo, už s ňou scudzoložil vo 

svojom srdci.“ V prvom rade nás napadne, prečo to Ježiš berie takto radikálne a od podlahy? Starý 

Zákon by nevidel nič zlé v tom, keby som sa obzrel za každou peknou ženou, možno trochu pofan-

tazíroval, aj nejaké to porno si pozrel, ale nikdy by to vo mne neprerástlo do žiadostivej túžby po 

konkrétnej vydatej žene a už vôbec nie do aktu nevery a smilstva. Prečo to teda Ježiš vidí inak? 

Predstavte si, že ste plní žiadostivej sexuálnej túžby a ona vás naozaj ovláda: večer chodíte 

a pozeráte porno, občas si to urobíte sami so sebou, možno dokonca navštívite nejaké tie „sociálne 

ustanovizne“ tohto druhu či využijete služby „sociálnej pracovníčky“, či už dobrovoľníčky alebo 

profesionálky, ktorej za to zaplatíte... Jednoducho bez toho neviete žiť. No a teraz si predstavte, že 

prídete do Neba. Žiaden sex tam už nie je, tak to vraví Ježiš, že „tí, čo sú uznaní za hodných tamtoho 

veku a zmŕtvychvstania, už sa neženia, ani nevydávajú.  36 Už ani umrieť nemôžu, lebo sú ako anjeli 

a sú Božími synmi, pretože sú synmi vzkriesenia“  (Lk 20, 35-36). A to je druhý problém: telo. Pavol 

o tom z vnuknutia Ducha píše: „Tak je to aj so zmŕtvychvstaním: seje sa porušiteľné, vstáva

neporušiteľné;  43 seje sa potupené, vstáva slávne; seje sa slabé, vstáva mocné;  44 seje sa telo 

živočíšne, vstáva telo duchovné. Ak jestvuje živočíšne telo, jestvuje aj duchovné“ (1 Kor 15, 42-44). 

Telo duchovné, anjelské, božské... dokáže uchvátiť ducha, nepochybne, ale dokáže uspokojiť 

telesnú sexuálnu túžbu? Dokáže uspokojiť žiadostivosť? Vyzerá to, že nie... Čo teda? Ste v Nebi, 

plní túžby, ktorá vás ovláda a na ktorej ste závislí a bez ktorej neviete, nedokážete žiť – a zrazu 

okolo vás nie je nič, žiaden spôsob, ako ju naplniť a ukojiť! Či nebude pre vás Nebo peklom, nezne-

siteľným utrpením a prázdnotou? A keby ste sa k tomu ešte museli aj neustále ovládať a premáhať 

a zápasiť s tým... no, už chápete, prečo zatratení dobrovoľne ostávajú v Pekle? 

Toto je náš boj tu, na zemi: telo, alebo duch? Vystúpime hore, bližšie k Bohu, ktorý je Duchom – 

alebo klesneme dole, k telu, na úroveň zvierat a živočíchov, ktoré sú len telom? Je dobré uvedomiť 

si, že dokonca aj v Starom zákone je pojem „byť svätý“ veľmi silne spojený s celibátom, aj keď len 

dočasným. Keď sa Boh zjavuje na Sinaji, Izrael sa má posvätiť a tak pripraviť na stretnutie so 

Svätým Bohom. Ako? „Pán povedal Mojžišovi: "Choď k ľudu a postaraj sa o ich posvätenie dnes a 

zajtra! Aj šaty nech si vyperú."  14 Nato Mojžiš zostúpil z vrchu k ľudu a posvätil ho a oni si oprali 

odev.  15 A ľudu prikázal: "Buďte pripravení na tretí deň! Nedotýkajte sa nijakej ženy!" (Ex 19, 

10.14-15). Keď Dávid a jeho družina hladuje a nie je po ruke nič, iba posvätné chleby z Chrámu, 

čítame: „Kňaz odpovedal Dávidovi: "Nemám poruke obyčajný chlieb, iba svätý chlieb. Zdržovali sa 

chlapi od žien?"  6 Dávid odvetil kňazovi: "Ženy nám boli zakázané, ako aj predtým, keď som 

odchádzal do boja, preto sú nádoby mužov sväté. Toto je síce podujatie obyčajné, ale aj dnes sú telá 

sväté."“  (1 Sam 21, 5-6). A nakoniec kňazi, ktorí slúžia v Chráme, počas celej doby služby zacho-

vávajú dočasný celibát, aby boli svätí. Izrael si uvedomuje, že Boh nie je zviera, nie je telo, je Duch 

– niečo omnoho vyššie, väčšie, dokonalejšie, ušľachtilejšie a vznešenejšie, než živočích, než telo.

Ak k Nemu človek pristupuje, musí sa, nakoľko vie, priblížiť k Nemu aj svätosťou, byť duchovný, 

slobodný a povznesený nad telo. Pôst od jedla a sexu bol preto štandardným nástrojom posvätenia. 

UVAŽUJEME: 

Ježiš hovorí jasne: V Nebi pre tieto 

túžby nie je miesto. Prečo ich potom 

ďalej pestovať? A ak ich pestuješ 

a kvôli ním nedokážeš žiť život 

Neba – stojí ti to za to? Preto ich 

zanechaj a opusť! Hovorí: „Ak ťa 

zvádza na hriech tvoje pravé oko [či 

pravá ruka], vylúp ho a odhoď od 

seba, lebo je pre teba lepšie, ak 

zahynie jeden z tvojich údov, ako 

keby sa malo celé tvoje telo dostať 

do pekla.“ Aby sme to lepšie pocho-

pili, dajme si príklad zo športu. Na 

internete bol raz obrázok. Hore boli 

činky, dole diétne jedlo. Nápis 

hovoril: Ľudia si myslia, že ťažké je 

to prvé, ale v skutočnosti ťažké je to 

druhé. Istý šampión povedal, že len 

málo ľudí uspeje na súťaži preto, že 

mnohí síce vedia tvrdo trénovať, ale 

len málokto vydrží súťažnú diétu. Ak 

toto vieme, samozrejme, že nebude-

me pestovať svoju maškrtnosť, 

naopak, urobíme všetko, aby sme sa 

jej vyhli a nepodporovali ju. Takže 

nebudeme kupovať veci, ktoré nám 

síce chutia, ale ich nesmieme. Načo 

aj? Jeden športovec si tuho sťahoval 

brucho opaskom, aby sa fyzicky 

nemohol najesť toľko, koľko by si 

inak želal a aby tak neupadol do 

pokušenia a nezhrešil proti diéte, 

jedna takáto chyba mohla zničiť celý 

rok jeho tvrdého tréningu! 

Ježiš hovorí to isté: Osloboďte sa od 

toho! Ak treba, dajte stranou všetko, 

čo vás navádza týmto smerom, až 

kým nebudete dostatočne slobodní, 

silní, odučení, že to nad vami nebude 

mať moc! Podobne ako onen 

športovec, aj Ježiš hovorí: žiadna 

obeta a cena nie je príliš veľká ak 

ide o túto slobodu! Veď vás môže 

pripraviť o víťazný veniec, o ovocie 

vašej celoživotnej námahy! 

Aby sme to dokázali, podobne, ako 

oní športovci, aj my musíme mať 

pevnú vieru, že Nebo za to stojí. Ako 

u nich zážitok úspechu, sily, víťaz-

stva, aj nás v tom posilňuje skúse-

nosť Neba, ktorú už tu na zemi 

zažívame v modlitbe, sviatostiach, 

spoločenstve,... Podobne sa v nás 

upevňuje aj nádej, istota, že „už mám 

pripravený veniec spravodlivosti, 

ktorý mi v onen deň dá Pán“ (2 Tim 

4, 8), že môžem skutočne uspieť 

a zbožštiť sa. A potom láska, čiže 

túžba, jasné rozhodnutie sa: idem do 

toho a preto pestujem aj akézu, 

robím všetky opatrenia pre to, aby 

som uspel, nech to stojí, čo to stojí! 

DO PRAXE: 

Ako som na tom v tejto oblasti? Nie, 

či v nej máme nejaký problém 

(máme), ale či naozaj tvrdo ideme za 

svojim cieľom, spásou, a dôsledne 

robíme všetky potrebné opatrenia? 


